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  COVID-19 «ДАЖЫНКІ-2021»

ПРЫСУД

Падчас пандэміі ў Шумілінскім 
раёне заразіліся каранавірусам 
1780 чалавек, прычым асноўны ўдар 
інфекцыі прыйшоўся на райцэнтр.

За дзевяць месяцаў 2020-га году 
(першы выпадак каранавіруснай 
інфекцыі, які ў нашым раёне 
зафіксаваны 2 красавіка) афіцыйна 
выяўлена 1042 выпадкі захворвання, а 
за восем месяцаў 2021 гады ўжо было 
738 выпадкаў. 

З улікам таго, што ў Шумілінскім 
раёне пражывае 17600 чалавек, у 
рэгіёне перахварэў COVID-19 ужо 
кожны дзесяты жыхар. Найбольшая 
колькасць тых, хто захварэў 
адзначалася ў самым Шуміліне – 58,5% 
усіх выпадкаў. Просты падлік паказвае, 
што ў райцэнтры з насельніцтвам у 
7400 чалавек заразіўся практычна 
кожны сёмы жыхар.

Па стане на 30 жніўня 14 жыхароў 

Шумілінскага раёна знаходзіліся на 
самаізаляцыі, а 5 былі шпіталізаваны ў 
лякарні горада Віцебска.

Менш за ўсё пацярпеў Каўлякоўскі 
сельскі савет (26 выпадкаў). Сярод 
дзіцячага насельніцтва за ўвесь 
перыяд уліку выяўлена 163 выпадкі 
(9%). Пры шэтым захворванне сярод 
жанчын у 1,5 разы вышэй, чым сярод 
мужчын. Таксама назіралася 24 
паўторных выпадкі захворвання.

Варта дадаць, што менавіта ў Шуміліне 
гэтай восенню адбылося абласное 
свята ўраджаю «Дажынкі-2021». 
Праўда і тое, што масавых гулянняў, 
як у папярэдныя гады на святах не 
было, удзельнікаў было ў разы меней. 
Аднак людзей, які насілі маскі  – такіх 
назіраліся лічаныя адзінкі, як сярод 
начальства, так і сярод гледачоў і 
гасцей. 

Алесь Шумскі

За ўвесь перыяд пандэміі на COVID-19 хварэў кожны сёмы 
жыхар Шуміліна.

КОЖНЫ СЁМЫ ЗАХВАРЭЎ

Віцебскі абласны суд 16 верасня 
вынес рашэнне ў крымінальнай справе 
27-гадовага жыхара Наваполацку Яўгена 
Харашкевіча. Мужчыну абвінавачвалі 
адразу па трох артыкулах крымінальнага 
кодэксу, у тым ліку ў падрыхтоўцы 
дзеянняў, якія груба парушаюць 
грамадскі парадак. Рашэнне агучыў 
суддзя Андрэй Прэйс. Бок абвінавачання 
прадстаўляў пракурор Аляксандр 
Філімонаў. Суд над Харашкевічам 
праходзіў у закрытым рэжыме.

Суддзя Андрэй Прэйс пастанавіў 
«прызнаць Яўгена Харашкевіча 
вінаватым у наўмысных дзеяннях, 
накіраваных на распальванне 
сацыяльнай варожасці па прыкметах 
сацыяльнай прыналежнасці і на 
падставе ч. 1 арт. 130 КК прызначыць 
пакаранне ў выглядзе пазбаўлення 
волі на тэрмін 3 гады і 6 месяцаў». 
Апроч таго: «прызнаць вінаватым у 
публічнай абразе прадстаўніка ўлады 
ў сувязі з выкананнем ім службовых 
абавязкаў і на падставе арт. 369 КК 
прызначыць пакаранне ў выглядзе 
абмежавання волі на тэрмін 3 гады з 
накіраваннем у папраўчую ўстанову 
адкрытага тыпу». Таксама Харашкевіча 
прызналі вінаватым у падрыхтоўцы і 
арганізацыі групавых дзеянняў, якія 
груба парушаюць грамадскі парадак (ч.1 
арт. 342 КК) – 2 гады пазбаўлення волі.

Па сукупнасці пакаранняў Яўгена 
Харашкевіча асудзілі на 4 гады 
пазбаўлення волі з адбываннем 
пакарання ў калоніі агульнага рэжыму.

Згодна з прысудам, ён мусіць 
выплаціць супрацоўнікам МУС, якія былі 
прызнаныя пацярпелымі, кампенсацыю 
маральнай шкоды: старэйшаму 
оперупаўнаважанаму групы па 

раскрыцці злачынстваў у сферы высокіх 
тэхналогій Наваполацкага ГАУС Дзянісу 
Свяцкаму – 1500 рублёў і выкладчыцы 
кафедры прафесійна-прыкладной 
фізкультуры акадэміі МУС Наталлі 
Петуховай – 1000 рублёў.

Яўген Харашкевіч быў затрыманы 19 
студзеня 2021 году ў Наваполацку, з таго 
часу ён знаходзіцца СІЗА.

Пакуль сядзеў у СІЗА – нарадзілася 
дачка Мілана

Як расказаў бацька абвінавачанага 
Аляксандр, праблемы пачаліся пасля 
таго, як сын пайшоў назіральнікам на 
выбарчы ўчастак па месцы прапіскі 
ў вёсцы Фарынава. Напісаў скаргу 
ў пракуратуру з нагоды грубага 
парушэння Выбарчага кодэксу, у якой 
інфармаваў пра не апячатаную урну для 
галасавання. Пасля гэтага, 12 жніўня, да 
Яўгена на працу прыехалі супрацоўнікі 
міліцыі і затрымалі яго. Але неўзабаве 
адпусцілі. 19 студзеня 2021 ён зноў 
быў затрыманы, але ўжо ў межах 
крымінальнай справы.

За гэты час бацька бачыў сына толькі 
аднойчы. Чаму суд зрабілі закрытым, ён 
так і не зразумеў. Па словах сваякоў, таму 
што «ім няма чаго рэальна прад'явіць». 
Усе абвінавачанні будаваліся вакол 
некалькіх каментароў у чатах, якія Яўген 
нібыта напісаў у дачыненні да некалькіх 
міліцыянтаў.

На абвяшчэнне прысуду бацькі 
Яўгена прынеслі ў залу раздрукаваныя 
каляровыя фотаздымкі яго 
трохмесячнай дачкі Міланы. Пакуль ён 
быў за кратамі, у яго нарадзілася дзіця, 
якога ён яшчэ не бачыў...

Прысуд не набыў законнай моцы і 
будзе абскарджаны ў Вярхоўным судзе.

Уладзімір Бяляўскі

Навапалачаніна Яўгена Харашкевіча асудзілі на 4 гады калоніі. 
Суд над ім быў закрытым.

"ЗАКРЫТЫ СУД" 
І Ў КАЛОНІЮ

Днямі ў райцэнтры Шуміліна прайшлі 
абласныя "Дажынкі". Як вядома, за апошні 
год мястэчка Шуміліна кардынальна 
змянілася: былі мадэрнізаваны 
паліклініка, сярэдняя школа № 1 і Дом 
культуры. Сучасны выгляд набылі 
дарогі. Пабудаваны і рэканструяваны 
інжынерныя сеткі, абноўленыя фасады 
дамоў, прадпрыемстваў і арганізацый, 
камфортнымі сталі дваровыя тэрыторыі.

Сельгаспрадпрыемствы Віцебскай 
вобласці сабралі за 780 тысяч тон 
збожжа.

Праўда, цяперашні сельскагаспадарчы 
сезон для нашай вобласці, як і для ўсёй 
краіны стаў не самым спрыяльным. 
Вынік, пад які ўкладзена нямала 
матэрыяльных выдаткаў і каласальных 
людскіх намаганняў, не быў дасягнуты. 
Недабор да мінулага года склаў 25%. 
Апошнія гады прырода наадварот 
робіць не падарункі, а сюрпрызы ў 

выглядзе анамалій. 
Як адзначыў у сваім выступленні 

Віцебскай вобласці Мікалай Шарстнёў, .
патрэбна сфармаваць станоўчую 

матывацыю да прафесіі праз прывабную 
сістэму матэрыяльнага стымулявання. 
Карэкціроўцы ў бок павелічэння 
падвергнулася зарплата механізатараў, 
спецыялістаў жывёлагадоўчай галіны. А 
з сакавіка гэтага года прынялі рашэнне 
маладым спецыялістам, якія працуюць у 
жывёлагадоўлі, штомесяц налічваць да 
зарплаты тысячу рублёў..

З самага ранку каля будынка 
райвыканкама выстраіліся ў шэраг 
новенькія трактары – яны чакалі у 
Шуміліне сваіх уладальнікаў. У ліку 
якіх апынуліся пераможцы абласнога 
спаборніцтва за дасягненне лепшых 
вынікаў на ўборцы ўраджаю. Свята 
адкрыла святочнае шэсце ўдзельнікаў 
абласнога фестывалю-кірмашу 
працаўнікоў вёскі "Дажынкі - 2021"

Затым на  "Дажынках-2021" пачала 
працу пляцоўка "Горад майстроў", дзе 
праходзіць выстава-продаж вырабаў 
устаноў прафесійнай адукацыі.

Яшчэ запрацавала адна пляцоўка 
«Дажынак-2021» – «Дарогі вайны-дарогі 
Перамогі», якая прапанавала ўспомніць 
падзеі, звязаныя з партызанскім рухам 
на Віцебшчыне, шляхам рэканструкцый, 
экспазіцый прадметаў побыту тых часоў, 
макетаў зброі, абмундзіравання, ваенна-
палявой кухні, тэматычнай фотозоны і 
песенна-танцавальным інтэрактывам.

Мясцовая моладзь, у асноўным, 
засяродзілася на тэматычнай пляцоўцы 
“МаладаяВіцебшчына” , дзе актывісты 
Віцебскай вобласці падалі цікавы і 
разнастайны вольны час для гасцей і 
жыхароў Шуміліна.

Падчас свята тут разгарнуўся 
моладзевы «Open air», дзе кожны 
жадаючы знойшоў сабе забаву па гусце. 
Бо быў прадстаўлены картынг-шоў, які 
прывезлі хлопцы з Докшыц, а таксама 
прадстаўленыя валанцёрскія пляцоўкі, 
былі падлогавыя гульні: «Джэнг», 
«Тэтрыс» і іншае. 

Менавіта таму выступленне і 
бясплатнае катанне на картах – вось тая 
“фішка”, у чым ахвотна прымалі удзел 
госці абласнога свята.

Далей на тэматычнай пляцоўцы пад 
назвай «Нас аб'ядноўваюць вехі і дарогі. 
Вакзалы памяці » – усё дыхала гісторыяй. 
Не толькі таму, што чыгуначныя станцыі 
"Віцебск" (155 гадоў), «Шуміліна» (155 
гадоў), «Орша» (150), «Багушэўск» (120 
гадоў) і «Бігосава» (95 гадоў) у гэтым 
годзе святкуюць юбілеі і з дапамогай 
тэматычных выступаў апускалі гледачоў 
у гісторыю, але і дзякуючы рэтра-
фотозоне, наяўнасці сувенірнай крамы, 
стылізаванага вагона ваеннага часу і 
павятовай станцыі пачатку XX стагоддзя, 
якія прапаноўвалі ўдзельнікам свята 
пабываць у мінулым.

Патанчыць, праспяваць песні, 
паласавацца прысмакамі, а таксама 
паўдзельнічаць у розных майстар-
класах па кераміцы, ткацтве, выцінанцы 
кожны жадаючы мог на творчай 
пляцоўцы «Брэнд раёна», на якой 
прысутнічалі Бешанковіцкі, Браслаўскі, 

Міёрскі і іншыя раёны і гарады Віцебскай 
вобласці.

Пазнавальным для дзяцей і дарослых 
стаў парк бяспекі «МНС Лэнд», дзе госці 
маглі выпрабаваць сябе і даведацца 
шмат новага на пляцоўках «Чэмпіянат 
бяспекі», «Правядзі час з карысцю», 
«Небяспекі ў кватэры», «Патушы пажар», 
«Выратаванне на вадзе »,« Бяспечная 
эвакуацыя ». У парку былі ўсталяваныя 
тэматычныя фотозоны, а таксама 
знаходзіліся навучальныя платформы 
ад грамадскіх аб'яднанняў БДПО і 
ОСВОД. Прайшоўшы ўсе выпрабаванні, 
удзельнікі атрымлівалі падарункі ад 
МНС.

Не менш пазнавальнай стала 
пляцоўка ДАІ УУС Віцебскага 
аблвыканкама «За бяспеку разам», дзе 
дзецям прапаноўвалі прайсці шэраг 
выпрабаванняў у “Аўталабірынце” 
(інтэрактыўная пляцоўка з нанясеннем 
скрыжавання і працай на ёй 
рэгуліроўшчыка), Роварным гарадку 
(фігурнае кіраванне ровара), прыняць 
удзел у «Прафарыентацыі», пастраляць 
у "Візуальным працяжніку», праехацца 
на «картынгу», схадзіць на выставы 
спецтэхнікі і машын ДАІ, спецсродкаў 
і ўзбраення. За праходжанне ўсіх 
выпрабаванняў дзеці атрымалі "правы 
кіроўцы".

Вялікай папулярнасцю на «Дажынках» 
таксама карысталася інтэрактыўная 
выстава узораў ўзбраення, ваеннай 
тэхнікі і матэрыяльнай часткі сіл 
спецыяльных аперацый Узброеных 
Сіл Рэспублікі Беларусь, цір-трэнажор 
«Сокал», пляц-канцэрт ваеннага 
аркестра. Паказальнае выступленне 
103-й Віцебскай асобнай гвардзейскай 
паветрана-дэсантнай брыгады 
выклікала мора авацый у гледачоў.

Цікавасць выклікала і выстаўка 
караваяў, на якой былі прадстаўлены 
хлебабулачныя вырабы з розных 
куткоў Віцебскай вобласці. Самы вялікі 
каравай спякло прадпрыемства ААТ 
«Віцебскхлебпрам».

Быў падрыхтаваны каравай за тыдзень, 
пад тэматычнай назвай «Зямля пад 
белымі крыламі», які ў вышыню дасягаў 
да 1,5 м, а заважыў амаль 100 кг. 

Алесь Шумскі

Як у “сталіцы” абласных «Дажынак-2021» праходзіла свята.

АБЛАСНЫ ФЕСТЫВАЛЬ 
АДБЫЎСЯ



 НАШ ДАБРАБЫТ 

• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Cвітанак» 
паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце 
бесплатную падпіску. Калі 
не жадаеце атрымліваць 
газету, то патэлефануйце. 

• Калі прачыталі  “Cві-
танак”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamuni-
kat.org/svitanak.html для 
далейшага выкарыстання 
яшчэ да з’яўлення газеты 
на паперы.
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КРЫМІНАЛ

  АЎКЦЫЁН

КОНКУРС

ПЕРАСЛЕД

Віцябляніна Сяргея 
Думаву абвінавачвалі адразу 
па некалькіх артыкулах 
Крымінальнага кодэксу: 
ч.1 арт.293 («Арганізацыя 
масавых беспарадкаў, якія 
суправаджаліся гвалтам над 
асобай, пагромамі, падпаламі, 
знішчэннем маёмасці або 
ўзброеным супрацівам 
прадстаўнікам улады»), ч.3 
арт. 293 («Навучанне ці іншая 
падрыхтоўка асобаў для ўдзелу 
ў масавых беспарадках»), арт. 
341 («Апаганьванне будынкаў ці 
іншых збудаванняў цынічнымі 
надпісамі або малюнкамі»).

Па ўсіх абвінавачваннях 
суддзя Міхаіл Юрчанка прызнаў 
Думаву вінаватым. Найбольшае 
пакаранне – 9 гадоў калоніі, 
прызначыў па артыкуле 
аб арганізацыі масавых 
беспарадкаў. Апроч гэтага, 2 
гады – за нібыта навучанне 
і падрыхтоўку да ўдзелу ў 
масавых беспарадкаў. І 1 месяц 
арышту – за «апаганьванне 
будынкаў».

Па сукупнасці пакаранняў 
і «шляхам паглынання менш 
строгага пакарання больш 
строгім» агульны тэрмін 
зняволення склаў 9 гадоў і 
15 сутак калоніі ва ўмовах 
узмоцненага рэжыму.

Сяргей Думава быў 
затрыманы 22 сакавіка 2021 
году, калі расклейваў у горадзе 
налепкі. Пасля затрымання 
ён прызнаўся ў тым, што 
нанёс яшчэ чырвонай фарбай 
некалькі надпісаў «Жыве 
Беларусь». У абвінавачванні 
таксама фігуруюць надпісы 
«3%», «Чырвоны партызан», 
«Сыходзь».

23 сакавіка, на наступны 
дзень пасля затрымання, у 
ягонай хаце адбыўся ператрус. 
У гаражы быў знойдзены 
жалезны трафарэт гербу 

Пагоня, а таксама петарды, 
страйкбольныя гранаты, 
дымавыя шашкі ды іншыя не 
забароненыя для захоўвання 
прадметы.

Першае судовае паседжанне 
адбылося 13 жніўня. На ім 
Сяргей адмовіўся даваць 
якія-небудзь паказанні. 
Як вынікала з пісьмовых 
паказанняў, сваю віну ў 
выстаўленых абвінавачаннях 
ён цалкам адмаўляў. Наступнае 
пасяджэнне, 16 жніўня, зрабілі 
ўжо закрытым. Фармальнай 
прычынай нібыта паслужыў 
фотаздымак, зроблены на 
працэсе і размешчаны ў 
інтэрнэце. Падчас вынясення 
прысуду суддзя Міхаіл 
Юрчанка забараніў не толькі 
фатаграфаваць, але нават весці 
запіс на дыктафон.

Адвакаты Сяргея Думавы 
збіраюцца абскарджваць 
дадзенае рашэнне ў абласным 
судзе.

Уладзімір Бяляўскі

17 верасня, у дзень так званага «народнага 
адзінства», суд Першамайскага раёну Віцебску 
вынес жыхару абласнога цэнтру Сяргею Думаве 
ці не самы жорсткі за апошнія часы «палітычны» 
прысуд – 9 гадоў і 15 сутак калоніі ўзмоцненага 
рэжыму. «Ні за што! Ніякіх доказаў не было 
пададзена», – заявіла адразу пасля абвяшчэння 
прысуду маці Сяргея Думавы Алена. Працэс 
праходзіў у закрытым рэжыме, але маці дазволілі 
папрысутнічаць на пасяджэннях.

ЗА НАЛЕПКІ – 
ТУРМА

Каваныя элементы, 
дэкаратыўны камень, 
утульныя зэдалькі, якія 
нібы просяць прысесці і 
адпачыць на іх, – усё дыхае 
спакоем і супакаеннем. Да 
такой атмасферы і імкнуцца 
жыхары, якія шмат гадоў 
сябруюць сем'ямі.

У гэтага хараства тры 
выдатныя гаспадыні – 
суседкі Ганна Іванова, 
Наталля Сытая і Марыя 
Роганава.

Яны аформілі зялёныя 
ўчасткі так, каб атрымалася 
адзіная кампазіцыя, якая 
хавае дома з усіх бакоў і 
стварае ўражанне дзіўнага 
зялёнага выспы.

– Мы вельмі рады, што 
апынуліся суседзямі, 
– кажа Ганна Іванова. – 
Прыемна, калі знаходзіш 
аднадумцаў, гатовых не 
проста падтрымаць твае ідэі 
па стварэнні прыгажосці, 
але і прапанаваць свае, 
арыгінальныя. – Калі б мае 
суседкі аказаліся абыякавымі 
да добраўпарадкавання, у 
мяне адной не атрымалася 
б стварыць такі поўны 
пейзаж. Разам мы скідаліся 
на ўладкаванне дарожак і 
лесвіцы, прадумвалі, у якім 
парадку будзем высаджваць 

экзатычныя расліны. Нам 
падабаецца, што на нашым 
участку забываеш пра тое, 
што знаходзішся ў горадзе.

За жывой загараддзю – 
марнасьць машын і людскога 
патоку, а тут свеесть і 
цішыня, якая парушаецца 
толькі спевам птушак.

З суседкамі мы спускаемся 
да разгалістай цуду з 
раскошнымі лісцем – торбах 
аленерогія, або воцатнае 
дрэва, якое лічыцца адным 
з самых старажытных раслін 
на планеце, выдатна адчувае 
сябе на гэтым участку.

– Чым старэй становіцца 
торбах, тым больш 
разрастаецца ў шырыню, – 
кажа Ганна Іванова. – Дзіўна 
магутныя, хутка якія растуць 
галіны патрабуюць немалой 
плошчы. Мудрагеліста 
выгінаюцца, яны падобныя 
на шацёр. Пёрыстыя 
лісце дрэва асабліва 
прыгожыя восенню, калі іх 
сакавітую зеляніну зменяць 
аранжавыя, жоўтыя і 
чырвоныя колеры на адной 
кроне

На ўчастку шмат туй розных 
відаў, цікавыя сцелюцца, 
яны ствараюць пухнаты 
цёмны дыван. А 15-гадовую 
пірамідальную тую, якая 

верхавінай перарасла вокны 
дома, можна прыбіраць да 
Каляд.

– Раней замест туй, ядловец 
і хост на ўчастку была 
плантацыя вяргіняў і іншых 
яркіх квітнеючых раслін, 
але потым мы вырашылі 
стварыць цяністую строгую 
зеляніна. Акцэнт у яе 
ўносіць вейгела, якая, нібы 
пацеркамі, абсыпаная 
дробнымі чырвонымі і 
белымі кветачкамі. З лесу 
прывозілі дубы, хвоі, усе яны 
прыжыліся і зараз ствараюць 
добрую цень. У нас вельмі 
розныя кампазіцыі па 
відах і гатункам раслін, – 
распавядае Марыя Роганава.

Нібы дасведчаны дызайнер 
папрацаваў над тым, каб 
дома выглядалі ў адным 
стылі. Іх арачныя ўваходы 
ўпрыгожваюць кашпо з 
яркімі ампельные кветкамі, 
а ўздоўж прыступак 
расстаўлены вазоны з 
ліставымі і квітнеючымі 
раслінамі, гэтай прыгажосцю 
гаспадары быццам кажуць: 
сардэчна запрашаем, тут 
жывуць ветлівыя, гасцінныя, 
чулыя да прыроды людзі.

У 2018 годзе ЖКГ правяла 
уцяпленне і рамонт гэтых 
дамоў. І цяпер жыхары яшчэ 
больш імкнуцца, каб іх двор 
быў утульным. Вядома, 
падтрымліваць прыгажосць 
і парадак на тэрыторыі 
няпроста, але вынік 
пераўзыходзіць усе чаканні

vitvesti.by
Пераклад з расейскай 

рэдактара

Дамы № 17 і корпус 1 на вуліцы 1-й Шумілінскай 
атачаюць раскошныя дэкаратыўныя насаджэнні, 
размешчаныя ярусамі. Уніз вядзе выкладзеная 
пліткай садовая лесвіца, тут усё патанае ў 
зеляніне разнастайных адценняў. На верхнім 
ярусе плітачныя дарожкі, паварочваючы, ўцякае 
да празрыстага сажалцы з арыгінальнымі 
кампазіцыямі.

ДЭКАРАТЫЎНЫЯ 
НАСАДЖЭННІ СУСЕДАК

Кожны раён Віцебшчыны ў 
рамках абласнога фестывалю-
кірмашу працаўнікоў вёскі 
«Дажынкі-2021» прадставіў 
свой самы лепшы сноп на 
выставе, арганізаванай у фае 
Шумілінскага Дома культуры. 
Крэатыўны падыход і фантазія 
майстроў раённых дамоў і 
цэнтраў рамёстваў прыемна 
здзівілі. Уявіце сабе сноп, на 
вяршыні якога размясцілася 
саламянае сэрца. Усярэдзіне 
яго ўсіх вітаюць плеценыя 
лялькі ў нацыянальных 
касцюмах: мужчына трымае 
каласы, а жанчына каравай. 

Крыху ніжэй саламяныя 
чалавечкі водзяць карагод, 
нібы святкуючы свае, 
лялечныя "Дажынкі".

Як адзначылі ў Віцебскім 
абласным метадычным 
цэнтры народнай творчасці, 
які разам з кіраваннем 
культуры аблвыканкама 
выступіў арганізатарам 
конкурснага праекта, 
усе раёны падышлі да 
задання вельмі творча, 
таму вызначыць пераможцу 
было няпроста. Для гэтага 
гасцям і ўдзельнікам 
свята, наведвальнікам 

выставы было прапанавана 
прагаласаваць за ўпадабаную 
кампазіцыю жэтонам. Такім 
спосабам у выбары лепшага 
снапа прынялі ўдзел больш за 
400 чалавек. І трэба сказаць, іх 
меркавання не адрозніваліся 
аднадушнасцю. У выніку 
перамогу святкавалі адразу 
10 раёнаў. Гэта Браслаўскі, 
Гарадоцкі, Дубровенскі, 
Лёзненскі, Міёрскі, Полацкі, 
Пастаўскі, Расонскі, 
Шаркаўшчынскім і Шумілінскі. 
Усе астатнія рэгіёны падзялілі 
паміж сабой другое і трэцяе 
месца!

vitvesti.by
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На днях сталі вядомыя лідэры конкурснага 
праекта «Дажыначны сноп 2021» у Шуміліне. 

“ДАЖЫНАЧНЫ СНОП 2021”

Аб'ект быў пабудаваны яшчэ 
ў канцы 19-га стагоддзя, і да 
рэвалюцыі ў ёй размяшчалася 
царская гімназія. Апошнія гады 
будынак не выкарыстоўваўся 
– яго спрабавалі прадаць з 
2018 года. За гэты перыяд 
яно 7 разоў выстаўлялася на 
аўкцыён.

У выніку будынак школы з 

адрынамі, цяпліцай і кацельні 
прададзена за 60 руб. жыхару 
Віцебска. Новы ўласнік плануе 
арганізаваць тут рамесную 
дзейнасць, асноўным 
напрамкам будзе вытворчасць 
керамікі.

Таксама прададзена будынак 
гаспадарчага магазіна, 
размешчанага ў цэнтры 

Шуміліна, якое выстаўлялася 
на аўкцыён у 4-ы раз. На гэты 
раз магазін прапаноўваўся са 
зніжэннем кошту на 80% – на 
гэты кошт прэтэндавала ўсяго 
два пакупнікі. У ходзе таргоў, на 
18 кроку аўкцыёну, магазін быў 
прададзены за 64650 рублёў 
жыхару Віцебскага раёна. 
Па папярэдняй інфармацыі, 
дадзены аб'ект  плануюць 
выкарыстоўваць у сферы 
гандлю.

Ян Вайтовіч

Камітэтам Віцебскаблмаёмасць на аўкцыёне за 
базавую велічыню прададзена будынак былой 
школы ў вёсцы  Пабеда Шумілінскага раёна.

ПРАДАЛІ ШКОЛУ І МАГАЗІН

Неўзабаве пасля гэтага 
здарэння ў Шумілінскі РАУС 
зноў паступіла заява пра яшчэ 
адно падобнае злачынства. 
Пенсіянерка з вёскі Добрына 
паскардзіася работнікам 
міліцыі аб тым, што  ў яе прапала 
асабістая банкаўская картка. 

Следствам было ўстаноўлена, 
што картку ужо паспеў 
выкарыстаць мясцовы жыхар. 
Прычым, знаходзячыся ў 
стане алкагольнага ап’янення, 

мужчына прысвоіў сабе 80 
рублёў.

Па гэтых абодвух фактах 
былі ўзбуджаны крымінальныя 
справы па ч. 1 арт. 212 
Крымінальнага кодэкса 
Рэспублікі Беларусь «Крадзеж 
шляхам выкарыстання 
камп’ютарнай тэхнікі». Цяпер 
абодвум ліхадзеям пагражае 
пазбаўленне волі да трох гадоў.

Сяржук Крупскі 
паводле матэрыялаў УУС

У аграгарадку Кардон з банкаўскай карткі сяльчанкі 
знікла каля тысячы рублёў. Жанчына звярнулася 
за дапамогай у шумілінскую міліцыю. Як потым 
высветлілася, імі скарыстаўся невядомы 
зламыснік, які  з дапамогай інтэрнэта паквапіўся 
на чужыя грашы. Зараз па факце крадзяжу 
праводзіцца расследаванне.

ЧУЖЫЯ ГРОШЫ
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АЗБУКА ПАЛІТАЛОГІІ

ДЗЕНЬ АДЗІНСТВА

У тым, што ўкраінскі народ пасля распаду СССР 
абраў курс хутчэй перпендыкулярны, чым 
паралельны курсу свайго паўночнага суседа, 
сумнявацца не даводзіцца. Але чаму? Што 
перашкаджае беларусам гэтак жа ўсвядоміць 
згубнасць любога палітычнага збліжэння з Расіяй?

НАРОДНАЕ АДЗІНСТВА ПРАЗ ГІСТОРЫЮ З ГЕАГРАФІЯЙ

У 2003 годзе ў выдавецтве 
«Время» (Масква) выйшла кніга 
другога прэзідэнта Украіны 
Леаніда Кучмы «Украіна — 
не Расія». За васямнаццаць 
гадоў, што мінулі з таго часу, яе 
актуальнасць толькі ўзрасла, 
што і пацвердзіў апублікаваны 
12 ліпеня 2021-га артыкул 
прэзідэнта Расіі Уладзіміра 
Пуціна «Аб гістарычным 
адзінстве рускіх і ўкраінцаў».

Колькі прэзідэнтаў — столькі 
і меркаванняў. Калі Кучма 
імкнуўся даказаць, што ў дзвюх 
краін розныя гістарычныя лёсы, 
то яго апанент не сумняваецца 
ў адваротным. Ён перакананы, 
што рускія і ўкраінцы — гэта 
дзве часткі адзінага народа. Пра 
гэта, на думку Пуціна, сведчыць 
тысячагадовая гісторыя. Такім 
чынам, адмова ад адзінства 
раўнасільная адмове ад сваіх 
гістарычных каранёў. Таму ўжо 
ў пачатку артыкула гучыць 
магутны акорд: «І расіяне, 
і ўкраінцы, і беларусы — 
нашчадкі Старажытнай Русі, 

якая з'яўлялася найбуйнейшай 
дзяржавай Еўропы».

Гісторыя з геаграфіяй
Не бяруся сцвярджаць, што 

захапленне гістарычнымі 
паралелямі прыносіць 
больш шкоды, чым 
карысці. Аднамерных ісцін 
у гуманітарнай сферы не 
бывае, таму нават самую 
аргументаваную выснову не 
варта разглядаць у якасці 
канчатковай.

Але дадзім двум былым 
калегам магчымасць 
працягваць абмен аргументамі, 
і звернем свой погляд не на 
Расію, а на Украіну. У тым, 
што ўкраінскі народ пасля 
распаду СССР абраў курс 
хутчэй перпендыкулярны, 
чым паралельны курсу свайго 
паўночнага суседа, сумнявацца 
не даводзіцца. Але чаму? 
Што перашкаджае беларусам 
гэтак жа ўсвядоміць згубнасць 
любога палітычнага збліжэння 
з Расіяй?

Калі звяртацца да вытокаў, 

то гісторыю заўсёды варта 
пачынаць з геаграфіі. Беларусам 
у гэтым сэнсе не пашанцавала. 
Сучасная беларуская дзяржава 
— самая вялікая па плошчы ў 
Еўропе сярод дзяржаў, якія не 
маюць выхаду да мора. Вось 
чаму нашы суседзі на Захадзе і 
поўначы — каталікі, у той час, як 
і сёння, і ў мінулым большасць 
беларусаў былі праваслаўнымі.

Для наладжвання 
эканамічных і культурных 
кантактаў па вадзе на працягу 
ўсёй гісторыі патрабавалася 
менш намаганняў, чым па сушы. 
І ў нашыя дні 70% сусветнага 
ВУП вырабляецца на адлегласці, 
не далейшай за 100 міль ад 
марскога ўзбярэжжа.

У часы Старажытнай Русі Кіеў 
стаў паўднёвым фарпостам на 
шляху з варагаў у грэкі. Воднага 
шляху, між іншым. Не стану 
паглыбляцца ў гісторыю, але 
становішча фарпоста ў перыяд 
прыняцця ўсходнімі славянамі 
хрысціянства спрыяла 
фарміраванню нацыянальнай 
ідэнтычнасці ўкраінцаў.

Яшчэ адзін прыклад на 
водную тэму — адносны поспех 
бальшавікоў пры збіранні з 
аскепкаў Расійскай імперыі 
яе савецкага аналага. У 1920-я 
гады ўключыць у яе атрымалася 
практычна ўсе тэрыторыі — 
акрамя тых, што былі населеныя 
прыхільнікамі каталіцызму 
і пратэстантызму (палякі, 
літоўцы, латышы і фіны).

Лідарам у фарміраванні 
нацыянальных ідэнтычнасцяў 
была Францыя, адкуль 
гэты від агульнасці стаў 
распаўсюджвацца па Еўропе. 
Балтыйскае мора не стала 
перашкодай на шляху чарговай 
сацыяльнай інавацыі.

Угнацца за палякамі і 
прыбалтамі ўкраінцы не маглі, 
тым не менш высокі ўзровень 
уключанасці нашых паўднёвых 
суседзяў у еўрапейскую 
культуру (асабліва на захадзе 
краіны) заўсёды выклікаў 
галаўны боль у Масковіі і яе 
гістарычных нашчадкаў.

Хто старое ўспомніць...
7 жніўня рэдакцыя «Мінскай 

праўды» апублікавала на першай 
старонцы карыкатуру, на якой 
каталіцкі крыж трансфармуецца 
ў нацысцкую свастыку. 

Год народнага адзінства, 
аднак. Адзінства не толькі 
«ябацькаў» і «пратэстуноў», 
але і прадстаўнікоў усіх 
канфесій. Зразумела, на 
ўмовах, вызначаных у Палацы 
Незалежнасці. Крок налева, 
крок направа прыраўноўваецца 
да здрады. Гэту няхітрую ісціну 
час бы і засвоіць.

Усім, хто захапляецца 
гісторыяй ВКЛ, варта 
перагледзець свае ўяўленні 
пра дабро і зло. У Саюзнай 
дзяржаве — іншыя каштоўнасці, 
і не ў апошнюю чаргу яны 
сфарміраваныя барацьбой са 
згубным уплывам Захаду.

У гэтым годзе — нагадаю 
тым, хто не памятае, — у 
Расіі адзначылі 800-гадовы 
юбілей дабравернага князя 
Аляксандра Неўскага.

Вось як апісвае галоўную 
заслугу князя спікер Дзяржаўнай 
думы РФ Вячаслаў Валодзін: 
«Ён тонка адчуваў галоўную 
небяспеку — яна ішла з Захаду, 
пагражала духоўнай смерцю 
народа, стратай незалежнасці. 
Ханскі Усход не пасягаў на нашу 
самаідэнтычнасць, не руйнаваў 
нашу веру, хоць гнёт яго быў 
цяжкім».

Вось так! Не больш і не 
менш. На думку спікера, які 
валодае загарадным палацам 
у стылі рускай сядзібы, народ-
баганосец, выбіраючы паміж 
матэрыяльным і духоўным, на 
працягу ўсёй сваёй гісторыі 
перавагу аддаваў духоўнаму. 
Што не перашкодзіла баганосцу, 
па выразе рэлігійнага філосафа 
і публіцыста Васіля Розанава, 
ужо да канца 1918 года 
«паднасраць». З кім не бывае! 
Але хто старое ўспомніць…

Прычына адрозненняў 
ляжыць на паверхні

Пра тое, што адзінства — залог 
незалежнасці і суверэнітэту, 
нам нагадваюць рэгулярна. Не 
стану спрачацца, без адзінства 
ні першае, ні другое немагчыма. 
Дасягнуць жа адзінства можна 
двума спосабамі.

Спосаб, які практыкуецца 
архітэктарамі беларускай 
мадэлі, палягае ў тым, каб 
падагнаць усіх пад адзіны 
стандарт і адбракаваць кожнага, 
хто не здолеў гэтаму стандарту 
адпавядаць.

Еўрапейскі спосаб іншы. Ён не 
выключае разнастайнасці. Ён яе 
вітае. Адзінства ж фарміруецца, 
па-першае, за кошт роўнасці 
ўсіх перад законам, па-другое, 
за кошт базавага кансэнсусу: 
згоды наконт курсу развіцця 
грамадства і дзяржавы.

Ва Украіне, расколатай на 
ўмоўныя Захад і Усход, з базавым 
кансэнсусам — праблема, што і 
дазволіла Расіі акупаваць Крым 
і частку тэрыторый Данецкай і 
Луганскай абласцей.

Тым не менш еўрапейскі 
выбар краіны на працягу 
ўсёй постсавецкай гісторыі 
падтрымлівала большасць 
украінцаў. Украіна — не 
Беларусь. Паводле апытання 
Усерасійскага цэнтру вывучэння 
грамадскага меркавання 
(ВЦИОМ), якое правялі летам 
1991 года, канцэнтрацыя 
«чалавека савецкага» ў УССР 
складала 42%, а ў БССР — 69%.

Украіна — не Беларусь, што 
пацвярджаецца рэгулярнай 
зменай гаспадара прэзідэнцкага 
кабінета. Пры ўсёй культурнай 
блізкасці, агульнага паміж 
палітычнымі рэжымамі суседзяў 
няшмат. У Беларусі ўжо да 
канца 1996 года сфарміраваўся 
персаналісцкі аўтарытарны 
рэжым, які актыўна дрэйфуе ў 
бок неататалітарнага.

Палітычны рэжым ва Украіне 
— прыклад канкурэнтнай 
алігархіі.

Прычына адрозненняў 
ляжыць на паверхні. Беларуская 
мадэль трымаецца за кошт 
прамых і ўскосных расійскіх 
датацый. Хто забяспечвае 
іх паступленне — той іх і 
размяркоўвае. А хто за дзяўчыну 
плаціць, той з ёй і танчыць.

Ва Украіне ні знешняй, 
ні ўнутранай дамінуючай 
крыніцы даходаў не склалася. 
Адпаведна, невырашальнай 
аказалася і задача канцэнтрацыі 
палітычнай улады ў адных 
руках.

Вось чаму «каляровыя 
рэвалюцыі» сталі ва Украіне 
не выключэннем, а правілам. 
Перыядычная патрэба ў іх 
правядзенні ўзнікае не толькі 
ўнізе, але і ўверсе.

(скарочана)
Сяргей Нікалюк

“Новы Час”

Впервые Беларусь празднует 
День народного единства. Но 
сколько ни говори «сахар», во 
рту слаще не становится.

Если, назначая праздник 
на 17 сентября, имели в 
виду объединение Западной 
и Восточной Беларуси в 
1939 году, то это радостная 
для государства, но по-
человечески сложная 
для многих белорусов и 
белорусских поляков дата.

В моей семье, например, 
существует легенда, что прадед 
из Западной Беларуси очень 
хотел этого объединения и 
агитировал всю округу. Для 
конспирации он садил на воз 

местную чокнутую старуху и 
ехал к Ракову, к границе, за 
большевистскими листовками. 
Прадед хотел в Советы, потому 
что они обещали землю. Но 
обманули. Не дали.

И, конечно, мы можем 
поговорить про большой 
обман, но вряд ли это 
задумывалось, когда в 
нынешнем году учредили 
новый государственный 
праздник День народного 
единства.

Очевидно, что после 
президентских выборов 
под посылом «народное 
единство» имелся в виду 
период нынешний. Вот только 

новый праздник оказался от 
реальности еще дальше, чем 
обещания большевиков.

Ведь главный шаг к 
примирению и уходу от 
конфронтации так и не сделан. 
Я имею в виду политическую 
амнистию и прекращение 
репрессий. Оказывается, этому 
воспротивились силовики.

Как объяснил Юрий 
Воскресенский, они опасаются 
новой волны протестов, если 
те, кто уже сидит, не покаются 
и не признают свою вину. 
Поэтому никакой амнистии и 
не случилось.

Хотя весь цивилизованный 
мир нас к этому призывает, 
призывают лидеры 
религиозных конфессий, но 
— нет. Силовики опасаются... 
Будто государства создаются 
для них и под них...

Алгоритм думания людей в 
погонах — известный. В свое 
время они хотели закрыть 
ночные клубы и разрешить 
торговлю спиртным только 
с 9.00 до 22.00. Дай волю — 
так они ввели бы график, по 
которому людям позволено 
выходить из дома.

Ведь если заставить всех 
жить по командам «Направо!», 
«Налево!», «Кругом!», «Сесть!», 
«Встать!», то жизнь силовых 
ведомств становится намного 
проще. Только вот общества 
так выстраивать не получается. 
Сколько ни было в истории 
попыток — все заканчивались 
крахом. Потому что не желают 
мирные люди «Кругом!».

Не желают жить по команде.
Не хотят быть одинаковыми, 

усредненными, похожими...
Мы разные. Внешне, в 

привычках, в пристрастиях, 
в вероисповедании, в 
политических взглядах. И 
единение — это не подравнять 
всех дубинками под единый 
стандарт, а научиться 
сосуществовать в этой 
разности ради общей цели — 
своего государства.

Если десятки тысяч человек 
вынуждены бежать из 
страны — это разъединение. 
Если десятки тысяч прошли 
через тюрьмы или в них 
находятся — это чистки. 
Если в стране страшно 
высказать свое несогласие, 
свою позицию — это нечто, 
прямо противоположное 
примирению и единству.

Так, скажите, что мы 
празднуем?

Вот недавно по всем СМИ 

Единение — это не подравнять всех дубинками 
под единый стандарт, а научиться сосуществовать 
вместе ради общей цели — своего государства, 
пишет Светлана Калинкина.

СВЕТЛАНА КАЛИНКИНА: ТАК ЧТО МЫ ПРАЗДНУЕМ?
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прошла информация, что судья 
Фрунзенского района Минска по 
фамилии Бугук наказала минчанку 
Викторию Лёвину штрафом в 920 
долларов в эквиваленте за бело-
красно-белый цвет волос. За бело-
красно-белую одежду наказывали, за 
носки, за трусы на балконе... Но чтобы 
за цвет волос?!

Это немыслимо для любой страны 
мира!!! Ну просто дикость!

Но ведь не останавливаются. И 
белорусский агитпроп уже открыто 
клеймит «нациками» и «фашистами» 
тех, кто за БЧБ. Причем идеологи 
уверены, что делают доброе дело, 
поступают по-государственному.

Но, господа-товарищи! А если 
по вашему примеру кому-нибудь 
придет в голову клеймить василек — 
неофициальный символ Беларуси и 
официальный символ нашего нового 
государственного праздника, Дня 
народного единства? Ведь именно 
василек являлся символом 22-й 
добровольческой кавалерийской 
дивизии СС «Мария Терезия»...

Вот только цветок ни в чем не 
виноват... Точно так же, как ни в чем 
не виноват бело-красно-белый флаг. 
Поэтому не надо по надуманному 
поводу делить белорусов на своих и 
врагов. Это точно не путь к единству.

Кстати, вы знаете, что по-научному 
василек называется centaurea 
— от слова «кентавр». Согласно 
древнегреческому мифу, цветок 
получил такое название после того, как с 
его помощью кентавр Хирон исцелился 
от яда змееподобного многоголового 
чудовища — Лернейской гидры — 
символа зависти, войн и раздора.

Вот бы и нам исцелиться, как в тех 
мифах!

Сегодня мы празднуем День 
народного единства, и именно василек 
— символ праздника. Но никакого 
единства нет. И в провластном лагере, 
и в оппозиционном одни разговоры: 
«Когда же прекратится эта охота на 
ведьм? Когда и кто исцелит нас от яда 
вражды?»

Увы, пока ни одного шага к этому не 
сделано.

Светлана Калинкина
Народная Воля

ДЗЕНЬ АДЗІНСТВА

…Нужного результата достигли 
достаточно просто: те вопросы, по 
которым стороны не пришли к согласию, 
были выброшены.

Но остается вопрос: что так долго 
обсуждали Лукашенко и Путин? О чем 
шел торг?

В СМИ появилась информация, что 
Минск просит кредит в размере 3 млрд 
долларов. Достигнута договоренность, 
что Россия предоставит Беларуси 
кредитную поддержку на сумму 630-640 
млн долларов до конца 2022 года. Не 
очень большая плата за сдачу какой-то 
части экономического суверенитета. 
О компенсации за налоговый маневр 
ничего не говорилось.

Второй возможный вопрос для 
обсуждения из несколько другой 
области. Думаю, Лукашенко привез 
Путину проект Конституции не то чтобы 
для утверждения, а для того, чтобы 
выслушать оценку российского лидера. 
Эта версия навеяна странной паузой 
в так называемой «конституционной 
реформе». Проект Конституции был готов 
летом, и к 1 августа конституционная 
комиссия собиралась представить его 
Лукашенко. Затем появился новый срок 
— 1 сентября. Сейчас уже середина 
сентября, а о судьбе этого документа 
ничего не слышно. Все зависло.

Союзные программы
10 сентября в Минске Совет министров 

Союзного государства утвердил 28 
союзных программ. Лукашенко и Путин 
подпишут их на заседании Высшего 
Госсовета 4 ноября. Государственные 
СМИ Беларуси и России твердят, что 
сделан исторический шаг на пути к 
интеграции. Кстати, сами эти союзные 
программы не обнародованы. Был 
показан только их список.

Каковы последствия этого события для 
суверенитета Беларуси? В независимых 
СМИ и социальных сетях даются 
диаметрально противоположные 
оценки. Одни говорят о конце 

белорусской государственности, другие 
оценивают эти документы как пустые 
бумаги.

Конечно, вопрос об угрозах 
суверенитету вполне актуален. Любые 
международные союзы его ограничивают. 
И чем теснее союз, тем больше политика 
государства проводится с оглядкой 
на партнера. Интеграция Беларуси с 
Россией настолько тесная, что любые 
новые шаги в этом направлении 
означают дополнительные ограничения 
суверенной политики.

Однако я не могу согласиться с теми, 
кто предсказывает конец суверенитета 
Беларуси. В упомянутых программах 
много декларативного, там говорится 
о «гармонизации», «унификации», 
«координации» и т. д.

Белорусская социальная модель с 
ручным управлением несовместима 
с унификацией макроэкономической 
политики и законодательства с Россией. 
Парадокс ситуации в том, что именно она 
может стать щитом на пути ограничения 
суверенитета страны.

Воинственная антизападная 
риторика

…В заявлениях Лукашенко 12 
сентября на полигоне под Барановичами 
появилось много новых акцентов. 
Важной частью месседжа, который 
он послал различным адресатам, 
был сюжет, который можно условно 
назвать «Мы с Путиным». Это должно 
было придать дополнительный вес 
его воинственным угрозам в адрес 
Запада. Похоже, его сильно вдохновили 
недавние переговоры в Москве. Или, по 
крайней мере, он так хочет представить 
ситуацию.

По словам Лукашенко, Беларусь 
планирует закупить у России оружие 
на сумму более 1 миллиарда долларов, 
согласован перечень оружия, которое 
будет поставлено в Беларусь до 2025 
года. Это около десятка самолетов, 
несколько десятков вертолетов Тор-М2, 

ракетные комплексы С-400.
Самое интересное, как Лукашенко 

обосновал необходимость поставок 
комплексов С-400:

«Как вы знаете, у нас и южное 
направление добавилось. Мы с 
белорусскими генералами и россиянами 
обсуждали эту тему. Нас начинают с 
юга подогревать. А что еще будет... Мы 
должны готовиться — 1200 км граница 
с Украиной. Поэтому нам придется 
закрывать и этот периметр. И мы вели 
как раз речь о том, что С-400 нам будет 
к месту». 

С 2014 года руководство Беларуси 
настойчиво подчеркивало, что граница 
с Украиной — это граница мира. 
Лукашенко заверял, что может приехать 
на украинскую территорию не на танке, 
а на тракторе. Он гарантировал, что 
военной угрозы Украине со стороны 
Беларуси нет и не будет.

…Одновременно ультиматум был 
предъявлен Евросоюзу. Говоря о 
проблемах мигрантов на границе 
со странами ЕС, Лукашенко заявил: 
«Хотите жить безопасно — приезжайте. 
Определим место, будем встречаться, 
обсуждать эти вопросы. Но пока не 
будут сняты эти безмозглые санкции и 
унижение наших патриотичных людей, с 
ними разговаривать никто не будет».

То есть Лукашенко предлагает 
разрешение миграционного кризиса 
в обмен на снятие санкций. Вопрос об 
освобождении политзаключенных и 
урегулировании внутриполитического 
кризиса снимается с повестки дня 
Минска. Неудивительно, что Брюссель 
отказывается.

Судя по всему, сам Лукашенко не 
очень верит в эффективность своего 
ультиматума. Ведь потенциальных 
партнеров по переговорам не 
оскорбляют. Упоминая председателя 
Европейского совета Шарля Мишеля, 
он назвал политиков Запада 
«псами побитыми», «мерзавцами 
мелкотравчатыми, мелочными», а их 
позицию «безумной».

Вот такой диалог.
(скарочана) 

Валер Карбалевіч
gazetaby.info

На думку экспертаў, новаўвядзенні 
ў апублікаваным дакуменце цалкам 
могуць аказацца сапраўднымі. Прынамсі, 
яны гармануюць з заявамі і паводзінамі 
ўладаў.

Еўрарадыё разабралася, у чым 
сутнасць змен для ІП і чаму яны негатыўна 
адаб’юцца на працы прадпрымальнікаў і 
эканоміцы ў цэлым.

Прыпыненне рэгістрацыі ІП наўрад 
ці звязанае са зменамі ў НК

Сярод меркаваных змен — забарона 
для ІП на выкарыстанне спрошчанай 
сістэмы падаткаабкладання. Стаўкі 
падаткаў па ССП складаюць 5% ад 
выручкі для тых, хто не плаціць ПДВ. І 3% 
для плацельшчыкаў ПДВ.

З прыняццем новаўвядзенняў ІП 
могуць быць пераведзеныя на агульную 
сістэму падаткаабкладання. Тады плаціць 
давядзецца ўжо 16% ад выручкі з вылікам 
расходаў. Таксама з’явяцца расходы 
на бухгалтара і ўскладніцца вядзенне 
дакументаў. Пры ССП адміністраванне 
нашмат прасцейшае.

З 2023 года можа быць адменены і 
адзіны падатак для большасці відаў 
дзейнасці ІП.

На думку сябра праўлення і эксперта 
Асацыяцыі падаткаплацельшчыкаў, 
дарадцы па падатковых пытаннях 
адвакацкага бюро «Гарэцкі і партнёры» 
Наталлі Зварано, спыненне рэгістрацыі 
ІП у Мінску не звязанае з магчымымі 
ўзмацненнямі жорсткасці падатковага 
заканадаўства для іх.

— У абласцях працягваюць рэгістрацыю 
ІП. Хутчэй за ўсё, там сапраўды ёсць 
нейкая тэхнічная праблема. Магчыма, 
нейкае новае ПЗ усталёўвалася і нешта 
з ім пайшло не так. Па фактуры звязваць 
гэта з дакументам не бачу падстаў, 
— кажа Наталля Зварано. — Тое, што 
прапісана ў дакуменце, гісторыя даўняя 
і звязаная з выказваннем Лукашэнкі пра 
тое, што ІП выкарыстоўваюцца ў розных 
схемах мінімізацыі падаткаў.

Акрамя таго, на думку чыноўнікаў, 
арганізацыі, якія карыстаюцца ССП, 
робяць не такі вялікі ўнёсак у папаўненне 

бюджэту, хоць іх выручка дазваляе 
плаціць больш.

…ІП могуць стаць самазанятымі або 
юрасобамі

Тут у ІП два шляхі. Калі індывідуальныя 
прадпрымальнікі не захочуць 
пераходзіць на агульную сістэму 
падаткаабкладання, то давядзецца стаць 
самазанятымі.

Для самазанятых прымяняецца адзіны 
падатак. Яго велічыня ўсталёўваецца ў 
залежнасці ад віду дзейнасці і тэрыторыі, 
на якой вядзецца дзейнасць. Сумы ў 
месяц могуць вар’іравацца ад 9 рублёў 
да 143 рублёў.

Пры гэтым не ўсе ІП змогуць перайсці ў 
статус самазанятых, бо сферы дзейнасці 
для іх абмежаваныя. Рабочых месцаў для 
іншых самазанятыя таксама ствараць не 
могуць.

«Прапануюць перайсці з ІП у статус 
юрасобы»: новыя «фокусы» ад 
падатковай?

— Можам дапусціць, што пашырыцца 
катэгорыя самазанятых, — працягвае 
Наталля Зварано. — Ёсць другі шлях 
для тых, хто не хоча плаціць падаткі 
як фізасобы. Гэта стварэнне юрасобы, 
якая можа скарыстацца альбо агульнай 
сістэмай падаткаабкладання [з падаткам 
16% ад прыбытку. — Еўрарадыё], альбо 

нейкім іншым спецыяльным рэжымам, 
калі можна на яго прэтэндаваць.

На думку эканаміста Яраслава 
Раманчука, меркаваныя змены — 
узмацненне жорсткасці патрабаванняў 
да ІП і тых, хто, з пункту гледжання ўлады, 
плаціць мала падаткаў.

— Гэтая норма актыўна 
абмяркоўваецца. Больш за тое, мяркуючы 
па паводзінах і па меркаванні Мінфіна 
і Савета Міністраў, яна ўжо практычна 
вырашаная загадзя. Тут, безумоўна, 
дамінуюць ваенна-ідэалагічныя, а не 
сацыяльна-эканамічныя фактары. 
Проста вырашана ўкачаць у асфальт 
і абмежаваць магчымасці такой 
арганізацыйна-прававой формы, як ІП, 
і яшчэ больш рэгуляваць дзейнасць ІП і 
самазанятых.

Эканаміст лічыць, што некалькі 
дзясяткаў тысяч прадпрымальнікаў 
вырашаць будаваць бізнес за мяжой. 
Іншыя будуць ісці ў ценявую эканоміку.

— Шкода ад гэтага будзе вылічацца не 
трыма адсоткамі ВУП, а значна больш 
сур’ёзнай сумай, якая ў доўгатэрміновай 
перспектыве перавышае мільярды 
долараў, — робіць выснову Яраслаў 
Раманчук.

(скарочана) 
euroradio.by

У ліпені Аляксандр Лукашэнка зноў даў заданне ўладам 
разабрацца з «каласальным афшорам» з ІП. Такая рыторыка не 
новая, і нядаўна ў сеціве з’явіўся праект паправак у Падатковы 
кодэкс, аднак пакуль невядома, ці сапраўдны гэта дакумент. А з 17 
жніўня ў Мінску на няпэўны тэрмін спынілі рэгістрацыю ІП.

«ШКОДА НА МІЛЬЯРДЫ ДОЛАРАЎ»

Относительно успешные переговоры в Москве вдохновили Лукашенко 
на ужесточение антизападной и антиукраинской риторики, пишет 
Валерий Карбалевич. — Особенность нынешней, пятой в этом году, 
встречи Лукашенко и Путина заключалась в том, что заранее была 
назначена пресс-конференция по окончании переговоров двух лидеров.

«ЛУКАШЕНКО ПРИВЕЗ ПУТИНУ 
ПРОЕКТ КОНСТИТУЦИИ…»


